
چهل و سومین جشنواره فیلم فجر، به  سیاق چند دوره اخیر، بیشتر جولانگاه 1
جوانــان جویای نام اســت تــا چهره های 
شناخته شده.روزگاری عیار فیلم فجر را با 
حضور یا عدم حضــور داریوش مهرجویی، 
مســعود کیمیایی، بهرام بیضایــی، ناصر 
تقوایی، عباس کیارستمی، کیانوش عیاری،  
ابراهیم حاتمی کیا، رسول ملاقلی پورو در 
سال های بعد پرویز شهبازی، اصغر فرهادی، 
حمیــد نعمــت الله و ســعید روســتایی 
می سنجیدند.فجر بازی بزرگان بود و سکوی 
پرتاب جوانان. سال هاست که فیلم فجر، به 
دلایل مختلف و متنوع از ترکیب پرستاره 
کارگردانان نام آشــنا فاصله گرفته است.

نتیجه اینکه هر سال با مشاهده خروجی کار 
هیأت انتخاب جشــنواره با تعــداد زیادی 
نام های ناآشــنا مواجه می شویم.انبوه فیلم 
اولی ها و کارگردان هایی کــه با فیلم دوم و 
سوم به جشنواره می آیند، آسمان فیلم فجر 
را کم ستاره کرده است.اگر در دهه های 60، 
70 و حتی 80 فیلم فجر با حضور پدیده وار 
چهره های نوظهور غافلگیر می شــد، حالا 
سال هاست چاره ای جز دل بستن به جوانان 
ندارد.تغییر نسل فیلمسازان اتفاقی طبیعی 
است ولی این اصلا طبیعی نیست که بیشتر 
کارگردان های حاضر در جشنواره ای با قدمت 
طولانی را چهره های ناآشنا تشکیل دهند.

جشنواره ای که به شــکلی طعنه برانگیز، 
فیلم های خارج از مســابقه اش جذاب تر از 

فیلم های بخش رقابتی به نظر می رسند.

ابراهیم حاتمی کیا شــاخص ترین نام  میان ســینماگران حاضر در جشنواره 2
امسال اســت و همانطور که انتظار می رفت 
بلیت های فیلمش هم بیشتر و زودتر از بقیه 
فروش رفت.حاتمــی کیا به همراه رســول 
صدرعاملی، از معدود بازماندگان جشنواره های 
باشــکوه دهه های 60 و 70 اســت.اینکه او 
می تواند با فیلم تازه اش توجه تماشاگران را به 
سیاق سال های »ازکرخه تا راین« و »آژانس 
شیشه ای« جلب کند، شــاید کلیدی ترین 
پرسش جشنواره امسال باشــد. برای رونق 
جشنواره مهم است که بزرگان بزرگی کنند . در 
مورد رسول صدرعاملی هم این موضوع صدق 
می کند و همه دوست دارند موفقیتی از جنس 
»من ترانه پانزده سال دارم« برای صدرعاملی 

تکرار شود.

اما جوانان.تا همین جا و براساس چند  نمایش خصوصی قبل از آغاز جشنواره 3
فجر خبرهای امیدوارکننده ای درباره یکی 
دو فیلم اولی به گوش رسیده که یکی اش 
فیلم »بازی را بکش« اســت . فجــر با این 
میزانســن نیاز بــه پدیده هــای پرفروغ و 
امیدبخشی دارد.سال هاســت که در مورد 
فیلم فجر، کف انتظارات را لحاظ می کنیم و 
اگر قرار است امسال ماجرا متفاوت باشد باید 
به آنچه اعضای هیأت انتخاب پس از پایان 
کارشان گفتند خوش بین باشیم و ما هم که 

اساسا به امید زنده ایم.

ستاره و سیمرغ 
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تجلیل از سیروس الوند در شب تولد ۷۴ سالگی
نخستین بخش از مراســم بزرگداشت های جشنواره 
فیلم فجر ۴۳، به تجلیل از ســیروس الوند، کارگردان 
پیشکسوت سینمای ایران در شب تولد 7۴ سالگی اش 
اختصاص داشت. بعد از پخش کلیپی که سیروس الوند 
در آن خاطراتــی از دوران کاری اش را بیان می کرد، 
فریدون جیرانی، جواد طوســی و ماهــور الوند برای 
قدردانی از الوند، در شبی که مصادف با سالروز تولد او 

بود به روی صحنه آمدند.
جیرانی در ابتدا گفت:»من و ســیروس الوند هم نسل 
هستیم و تنها یک سال اختلاف سنی داریم. او خیلی 
زود نوشتن را آغاز کرد. یادم هست در مجله »فردوسی« 
به سردبیری عباس پهلوان از ایشان نقدی خواندم که 
درباره فیلم »جوانان زیر آفتــاب« بود. بعد از آن هم با 
تقی مختار در نشریه »ماه نو« کار کرد و گفت وگوهای 
بی نظیری را انجــام داد که از میان آنهــا می توان به 

مصاحبه اش با پرویز دوایی اشاره کرد.«
جیرانی بیان کرد:» ســیروس الوند جزو نســل دوم 
فیلم سازهایی بودند که پلی میان سینمای روشنفکری 
و تجاری برقرار ساختند. او در جریان فیلم سازی خود 

به مدیریت فرهنگی وقت هم کمک کرد و با فیلم هایی 
که ســاخت در دل بحران ســینمای ایران، به عنوان 
کارگردانی پیشرو عمل کرد. او در دل تحول فرهنگی 
که در دهــه 60 رخ داد فعالیت کــرد و اوایل دهه 70 
فیلم های مهمی ساخت. الوند ۴ دهه فیلم سازی کرد 

اما متأسفانه در دهه ۹0 موفق به ساخت فیلم نشد.«
سپس جواد طوسی گفت:» می خواهم به شهر و محله 
اعتبار بدهــم و بگویم وقتی اســم »امامزاده یحیی« 
می آید، نسل ما به یاد مدرســه ای می افتد که عیسی 
الوند، پدر سیروس الوند در آن مشغول به کار بود. عیسی 
الوند در آن مدرسه فرهنگسازی می کرد و باعث ایجاد 
تعلق خاطری در هم نسلان من به ری و آن محله شد. 
حتی فیلم  »گوزن ها« که نقطه استناد تاریخ به حساب 
می آید نیز از آن مدرسه و عیسی الوند بهره گرفته است. 

سیروس الوند در چنین خانواده ای رشد کرد.«
او ادامه داد: »ســیروس الوند کارش را در ســینما با 
نقدنویســی و دنیای مطبوعات آغاز کرد. نقدی که او 
بر فیلم »قیصر« نوشته است بی نظیر است و هنوز هم 
می شود به آن اتکا کرد. فیلم های سیروس الوند کانون 
گرم خانــواده را هدف می گیرد و بــا مخاطب همدل 

می شود. دوست دارم در پایان بگویم که فیلم سازی مثل 
سیروس الوند نباید در نقطه انزوا قرار بگیرد و مدیران 
باید برای این افراد مســیر بهتری تعریف کنند.«در 
ادامه ماهور الوند، بازیگر گفــت: »افتخار می کنم که 
دختر سیروس الوند هستم.« در ادامه برنامه منوچهر 
شاهسواری نیز به روی صحنه آمد و به صورت ویژه از 
همسر سیروس الوند تشکر کرد و گفت:  »باید از همسر 
سیروس الوند تشکر کرد که در تمام این سال ها همراه 
مسیر او بوده است.« درنهایت بعد از دریافت لوح تقدیر، 
سیروس الوند گفت:» ما در انباری خود صندوقچه ای 
داریم که به یادگار از مادرم برایمان مانده است. داخل 
صندوق، کاغذ و اسناد و یادگاری های بسیاری هست. 
چند وقت پیش لابه لای محتویات صندوقچه می گشتم 
که قرارداری را دیدم از فیلمی که من فیلمنامه اش را 
نوشته بودم. آن فیلم ســاخته و اکران شد و من هم به 
موقع دستمزدم را دریافت کردم. این تجربه حرفه ای 
در سن ۱7 سالگی من رقم خورد و برایم انگیزه  بخش 
بود. حالا باید بگویم از اینکه مراســم بزرگداشتم نیز 
زمانی برگزار می شود که هنوز زنده ام، بسیار خوشحال 

هستم.«

سکانس افتتاحیه فجر چهل و سوم

مراسم افتتاحیه جشنواره فیلم فجر عصر پنجشنبه، یازدهم بهمن ماه با حضور 
جمعی از هنرمندان و مدیران برپا شد.ســیدعباس صالحی )وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی(، رائد فریدزاده )رئیس ســازمان سینمایی(، مهدی شفیعی 
)معاون سازمان سینمایی(، علیرضا تابش، حبیب ایل بیگی، سیدضیاء هاشمی، 
مرضیه برومند، فریدون جیرانی، جواد طوسی و محمدرضا شریفی نیا ازجمله 
حاضران در مراسم بودند. تجلیل از سیروس الوند و رضا بابک از بخش های 

جالب توجه افتتاحیه امسال بود و در مراســم تقدیر از منوچهر والی زاده 
این صداپیشه پیشکسوت به دلیل مشکلات جسمی حضور نداشت.  فرزاد 
حسنی در ابتدای مراسم به پوستر جشــنواره و فیلم »مادر« اشاره کرد و از 
نقش مادرانگی این فیلم گفت و بعد با بیان اینکه به فریدون جیرانی )که در 
جمع حاضر بود( درس تاریخ پس می دهد، یادآوری کرد که این فیلم در دوران 

حضور خود در جشنواره هیچ جایزه ای برای خود علی حاتمی نداشت. 

اشک ها و لبخندها 

ی که برای نسل های مختلف ساخت  تجلیل از رضا بابک برای همه خاطرات تصویر
   دومین مراسم بزرگداشت چهل و سومین جشــنواره فیلم فجر با حضور مرضیه برومند و محمدرضا 

شریفی نیا به تجلیل از رضا بابک اختصاص داشت.
    مرضیه برومند با بیان اینکه صحبت کردن از رضا بابک و آثارش کار بسیار سختی است، گفت: او دوست 
عزیز من است و از دوران کودکی با هم بزرگ شده ایم. ما از کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان با هم 
نمایش را شروع کردیم و سال های قبل از انقلاب من بیشتر برای او بازی کردم و پس از انقلاب نوبت به او 
رسید که برای من بازی کند. سال هاست با هم کار می کنیم. باید بگویم رضا بابک به گردن تمام کارهای کودک 

در تئاتر، سینما و تلویزیون حق دارد و اگر او نبود این همه پیشرفت برای کارهای کودک رقم نمی خورد.
   رضا بابک نیز گفت: ما در تمام این سال ها با هم بسیار دعوا کردیم چرا که سر کیفیت و کار بود. خیلی از 
شعرهای من را مرضیه برومند درست کرد چرا که استعداد بزرگی است و بسیار از او تشکر می کنم چرا که با 

تمام اختلافاتی که با هم داریم آمدی و منت بر سر من گذاشتی.
    محمدرضا شریفی نیا نیز گفت: همیشه به داوران توصیه کردم و دوست داشتم این اتفاق برای بازیگرانی 
که نقش های کوتاه در سینما بازی می کنند بیفتد. امشب چراغ اول را روشن می کنم.  او در فیلم »به رنگ 

ارغوان« بسیار کوتاه حضور داشت، اما باید جایزه ای در حد اسکار می گرفت. 


